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ZPRAVODAJZPRAVODAJ
Hornoújezdský

PODLUBNIČSKÝ 
PIVOKOŠT 

Jak jistě občané naší obce vědí, funguje 
na Podlubníčku dlouhá léta studánka, 
kde kromě vody, teče po příchodu jara 
i poličské pivo (z naraženého soudku).

Letos jsme si připomněli 45. výročí založení 
této zdejší tradice. Jubilejní sezónu jsme za-
hájili posezením 30. dubna — „na čaroděj-
nice“ — , kdy bylo možné si na ohni opéci 
z domova donesené uzenářské výrobky 
nebo na místě zakoupené šťavnaté špekáč-
ky od pana Šutery. Účast návštěvníků byla 
hojná, což všechny pořadatele — členy SDH 
— potěšilo.

Divadlo à la Anděl Páně
V sobotu 4. května sehrál Spolek divadel-

ních ochotníků Šlégl Němčice pohádkovou 

komedii O nepodařeném čertovi a ne-

zbedném andělovi. Ochotníkům se před 

skvělým a početným publikem dobře hrálo. 

Přítomné pobavilo, že herci kromě divadel-

ní nápovědy mohli využívat i nápovědy dětí 

z prvních řad.

Přednáška o Indii a adopci dětí na dálku
Následně dostali příležitost Anna Maclová, 

ředitelka Diecézní charity a Vojtěch Ho-

molka, vedoucí projektu Adopce na dálku, 

podělit se slovem i obrazem se širokým 

publikem o nevšední zážitky z návštěvy 

Indie. Oba přednášející byli nadšeni přízní 

posluchačů.

 
Nejmenší děti si během programu uží-
valy radosti u přehrazeného potoka, kde 
obdivovaly různá živá i neživá zvířátka, 
vodní fontány a na horní přehradě plující 
loďky, včetně modelu Titanicu. Po setmění 
akci zpestřilo netradiční barevné osvícení 
okolních domů i stromů.

 Občerstvení bylo ke spokojenosti ná-
vštěvníků zajištěno. Akce se i díky počasí 
vydařila a celkový počet návštěvníků pře-
kročil počet obyvatel naší obce. Pořadatelé 
věří, že se letošní program Podlubničského 
pivokoštu všem líbil. Hasiči pro úspěšnou 
realizaci učinili maximum, s chutí investo-
vali hodiny a hodiny práce. Děkuji jim za 
spolupráci na přípravách. Závěrem bych 
chtěl poděkovat všem, kdo hasičům jakým-
koliv způsobem pomohli, a především pak 
sousedům na Podlubníčku za spolupráci, 
podporu a toleranci. · Text a foto Jan Vostřel 
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Zastupitelstvo obce na svém 
jednání dne 2. 4. mimo jiné 
projednalo a schválilo:
•   výši úplaty za předškolní vzdělávání v MŠ 

Horní Újezd na 300,- Kč od školního roku 

2024/25

•   žádost manželů Vostřelových 

o prodloužení veřejného osvětlení  

v místní části Cikov – Spálenisko

•   smlouvu o dílo mezi obcí a Truhlářstvím 

Žďára na truhlářské prvky v restauraci KD

•   návrh zápisu do kroniky obce za rok 1998

•    smlouvu mezi obcí a společností Cetin 

ohledně překládky komunikačního vedení 

na parcelách u hřiště, smlouvy mezi obcí 

a majiteli pozemků manž. Prokopovými 

a p. Foglem na finanční spoluúčast na 

překládce

Na dalším zasedání dne 5. 6. 
zastupitelstvo obce mimo jiné 
projednalo a schválilo:
•   dodatek č. 1 ke smlouvě o dílo mezi obcí  

a Stavitelstvím – Háněl na částku  

140 962,- Kč vč. DPH.

•   dodatek č. 2 ke smlouvě o dílo mezi obcí 

a Stavitelstvím - Háněl na částku  

321 639,82,- Kč vč. DPH.

•   návrh zápisu do kroniky obce za rok 2022

•   kupní smlouvu na pozemek p. č. 968/2 

mezi obcí a Š. Boštíkovou, Horní Újezd  

a D. Jelínkem

•   smlouvu o poskytnutí dotace 

z Programu obnovy venkova 2023+ mezi 

obcí a Pardubickým krajem na akci 

rekonstrukce místní komunikace v částce 

155 000,- Kč

•   smlouvu mezi obcí a Pardubickým krajem 

o poskytnutí neinvestiční dotace na akci 

„Prodejna smíšeného zboží v obci Horní 

Újezd“ v částce 69 350,- Kč

•   smlouvu mezi obcí a Mikroregionem 

Litomyšlsko-Desinka o poskytnutí 

mimořádného investičního členského 

příspěvku na akci „pořízení pojízdného 

zastřešeného pódia na kulturní akce 

v obcích mikroregionu Desinka“ v částce  

39 060,- Kč

•   cenovou nabídku na výčepní techniku 

pro restauraci KD od firmy AVA, výčepní 

technika, Pardubice v částce 60 694,- Kč  

vč. DPH.

•   žádost o koupi pozemku p. č. 774 a její 

následný prodej kupujícím Václav Kapoun 

a Kristýna Šedivá, Litomyšl

•   dokument „Vyhodnocení stanovisek, 

připomínek a námitek z veřejného 

projednání územního plánu Horní Újezd“ 

a návrh smlouvy mezi obcí a firmou AZ 

– PROJEKT Pardubice, jejímž předmětem 

je „ÚP Horní Újezd – úprava návrhu 

a zpracování dokumentace pro opakované 

veřejné projednání“

•   v souladu se zákony č. 128/2000 Sb., 

o obcích a č. 250/2000 Sb., o rozpočtových 

pravidlech územních rozpočtů závěrečný 

účet obce Horní Újezd za rok 2023 včetně 

zprávy KrÚ Pardubického kraje ze dne 

17. 5. 2024 o výsledku přezkoumání 

hospodaření obce Horní Újezd za rok 

2023 a vyjadřuje souhlas s celoročním 

hospodařením obce za rok 2023, a to bez 

výhrad

•   zařazení žádosti manželů Vostřelových  

o opravu komunikace kolem č. p. 46 – 

Spálenisko, a to v úseku od křižovatky 

k novostavbě RD, do pořadníku oprav

•   cenovou nabídku na parkové úpravy 

v okolí nového pomníku legionáře Švece 

od dodavatele Denivková zahrada, Mravín 

- Luže ve výši 9.000 Kč (půdorysné řešení, 

popis realizace a údržby, orientační 

ocenění)

VÝZVA K PÉČI O POZEMKY

Vyzýváme vlastníky pozemků, aby zajistili posekání pozemku a případné mýcení náletových 
dřevin, ideálně dvakrát ročně.

Dle zákona č. 128/2000 Sb. o obcích může obec uložit pokutu právnické osobě nebo podni-

kající fyzické osobě za to, že neudržuje čistotu a pořádek na pozemku, který užívá nebo vlast-

ní, tak, že naruší vzhled obce (§66d). Toto ustanovení je možné aplikovat i na případy, kdy 

(přes výzvy) není pozemek například posečen a narušuje tak celkový vzhled obce. Vlastníci, 

kteří nemají v naší obci trvalý pobyt, byli informováni písemně. ·

SMĚŘUJEME K DRUHÉMU  
VEŘEJNÉMU PROJEDNÁNÍ  
NOVÉHO ÚZEMNÍHO  
PLÁNU OBCE

Odbor územního plánování Městského 
úřadu zaslal obci dokument „Vyhodnocení 
stanovisek, připomínek a námitek z veřejné-
ho projednání územního plánu Horní Újezd“. 
Částečně se vyhovělo jedné z námitek, proto 
také obdržel architekt Tománek požadavek 
obce na změnu návrhu. Přibližně na přelomu 
června a července by obec měla obdržet 
pozměněný návrh, který bude určen pro 
opakované veřejné projednání, jehož termín 
je stanoven na 28. 8. od 16.00 hodin v zase-
dací místnosti OÚ. ·

PŘIVÍTALI JSME NÁVŠTĚVU 
ZE ZASTUPITELSTVA  
PARDUBICKÉHO KRAJE

12. června poctila Horní Újezd svou 
návštěvou Michaela Matoušková, zastu-
pitelka Pardubického kraje, náměstkyně 
hejtmana pro oblast zdravotnictví a sou-
časně starostka Řečan nad Labem.  
Jaké dojmy si odnesla?

Obec Horní Újezd u Litomyšle je další z těch, 
které se pyšní novým AED. Děkuji, že tento 
život zachraňující přístroj je umístěn na 
budově Vašeho obecního sportoviště, aby 
byl vždy na očích a k dispozici v případě 
potřeby.

Paní starostce patří velké poděkování za 

její péči a energii, s jakou řeší starosti svých 

občanů. Jsem pyšná, že i zde „padla na úrod-

nou půdu“ navazující dotace na proškolení 

poskytovatelů první pomoci „First respon-

der“. Tohoto školení se účastnili zájemci 

z řad jednotky požární ochrany.

Hovořily jsme také o možnostech krizové-

ho školení pro obce a seznámila jsem paní 

starostku s novými prvky aplikace Záchran-

ka, která je velkým pomocníkem v nenadá-

lých krizových situacích.

S paní starostkou jsme otevřely také 

otázky zdravotně sociálního pomezí, a to 

v souvislostech potřeb všech občanů obce. 

Vnímám, jak je pro ni v práci i v životě důle-

žité projevovat respekt a dát šanci každému.

Byla jsem také podrobně seznámena 

s projektem přestavby a přístavby místního 

kulturního domu a osobně jsem si prošla 

rekonstruovaným objektem, jak umožňovala 

aktuální situace. Projekt je velmi citlivě zpra-

cován s ohledem na lokalitu. Bude to nejen 

praktické, ale i hezké. Sdílím velkou radost 

s paní starostkou Horváthovou Janouškovou 

a těším se na podzimní finále dostavby, která 

bude brzy sloužit lidem v obci i širokému 

okolí. · ING. MICHAELA MATOUŠKOVÁ, MPA, MHA

náměstkyně hejtmana Pardubického kraje

zodpovědná za zdravotnictví
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PTÁTE SE, JAK TO BUDE DÁL  
SE SOCIÁLNÍMI BYTY

Ve středu 5. června jsme oficiálně obdrželi informaci, že projekt, 
který zjednodušeně označujeme „sociální bydlení“, byl finálně 
uzavřen. Obec Horní Újezd nabízela od roku 2019 možnost bydlení 
v prostorách bývalé školy v 8 nově vytvořených bytech s velkorysým 
úložným prostorem — „mansardou“ — nad kuchyňskou linkou 
a kuchyní. V přízemí se nacházejí 2 bezbariérové byty 1+kk, třetí 
byt 1+kk je o patro výše. Ostatní byty spadají do kategorie 2+kk.

Celkem 20 nájemnic a 1 nájemník, kteří nově zrekonstruované 

byty od roku 2019 obývali, dostali šanci na život v lepších podmín-

kách, než jaké nabízejí azylové domy. 

Úředně bylo na projektu ukončeno období udržitelnosti a byly 

rovněž zkontrolovány všechny zprávy o udržitelnosti projektu. 

Obec má povinnost archivace, ovšem veškeré další povinnosti 

vyplývající jak ze Specifických pravidel pro žadatele a příjemce, 

tak z Obecných pravidel pro žadatele a příjemce, se vztahovaly 

pouze k období udržitelnosti a s ukončením projektu i plnění těchto 

povinností skončilo. Věříme, že se projektu bude v budoucnu dařit. 

Začneme ho pojmenovávat jednoduše „obecní byty“. 

JAK SE ZMĚNÍ PRAVIDLA NÁJMU?
Případný nájemce musí počítat s tím, že obec bude vybírat kauci, a to 

ve výši max. trojnásobku měsíčního nájmu, který činí 80,- Kč/m2. Ke 

každému bytu náleží v příslušném podlaží také kóje. Celková podla-

hová plocha se pohybuje cca od 41 do 68 m2. Nájem a zálohy na služby 

spojené s užíváním bytu (elektřina, voda, teplo aj.) se platí na měsíc 

dopředu. Dvakrát ročně bude probíhat vyúčtování.

V horizontu maximálně 5 měsíců budou byty i veškeré společné 

prostory vyklizeny, vymalovány, aby postupně mohly nabídnout 

střechu nad hlavou novým zájemcům. Uvažujete-li o moderním kom-

fortním bydlení na venkově, kontaktujte pro bližší informace obecní 

úřad. Se svou žádostí neváhejte, vážní zájemci se nám začali hlásit již 

v loňském roce! ·

REKONSTRUKCE KD

Restaurace kulturního domu dostává uvnitř 

nové obklady a zvenčí novou fasádu.

Vloni v létě akce „Přestavba a přístavba 

kulturního domu etapa I.“ odstartovala. 

Deset měsíců uběhlo a stavba pokročila do 

dalšího stádia.

Jsou hotové vnitřní omítky, nové podlahy 

jsou zateplené a zalité betonem. Člověk se 

v některých místnostech již může projít po 

nové dlažbě.

Projekt počítal pouze s novou fasádou 

v zadní části, nicméně zrenovovat potře-

buje i fasáda na přední straně budovy, kam 

se vsazovala nová okna a dveře. Proto byla 

vyvolána schůzka zástupců obce s architek-

tem Davidem Jiříčkem a proběhla diskuze 

ohledně vzhledu fasády. 

Jímka na dešťovou vodu byla vyspravena, 

natřena hydroizolační stěrkou a následně 

překryta monolitickým betonovým stropem. 

Stavba by měla být předána na konci 

srpna. V září se bude vybavovat nábytkem 

a kuchyňskými spotřebiči. V říjnu bychom 

rádi oslavili, že je dílo hotovo! ·

OPRAVA SILNICE  
II/359 DOLNÍ ÚJEZD II.ETAPA

Informace od zhotovitele o postupu rekon-

strukce silnice na průtahu středem obce:

• od 28. 6. — bude zahájena pokládka 

asfaltových vrstev v celém úseku - křižovatka 

U Koruny bude s opatrností a omezením 

průjezdná

• 5.—7. 7. (státní svátky + neděle) bude 

probíhat pokládka obrusné/finální vrstvy 

asfaltu v celém úseku—v tento termín 

zhotovitel upozorňuje na neprůjezdnost 

křižovatky U Koruny pro veškerou dopravu 

z důvodu výše zmíněné pokládky finální 

vrstvy asfaltu!!!!! Provoz autobusové dopravy 

v tomto termínu zatím není dořešen, po 

obdržení informace vám ji předáme. 

Zprůjezdnění opravovaného úseku a ná-

vrat dopravy včetně autobusů do středu obce 

je plánován od 15. 7., tak jak bylo avizováno 

při zahájení stavby. Po tomto termínu budou 

probíhat dokončovací práce s omezením 

pouze na pracovní místa. ·
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STALETÉ KRASAVICE  
OMLÁDLY

Krása staletých lip na Vísce je dechberoucí. 

Ovšem jejich úctyhodný věk si žádá náležitou 

péči. Té se našim památným stromům, které 

připomínají památku padlých vojáků ze 

švédsko-pruských bojů, dostalo během květ-

na, když se jim věnovali arboristé z firmy 

Chameleos. Provedli zdravotní řezy, opravili 

vazby. Ořezané větve zůstaly ležet na místě, 

aby zavadly a mohly být následně seštěpko-

vány. Jedná se o investici přesahující částku 

70.000,- Kč, ovšem veškeré náklady budou 

kryty z dotačního titulu Agentury ochrany 

přírody a krajiny České republiky.·

VOLBY DO EVROPSKÉHO  
PARLAMENTU

Výsledky voleb do Evropského parlamentu, 

které se konaly ve dnech 7. — 8. 6. 2024:

Volební okrsek— Horní Újezd
Voliči v seznamu     341    Vydané obálky    133
Volební účast  39 %

Platné hlasy 
Spolu (ODS, KDU-ČSL, TOP 09)       26
ANO 2011       23
Starostové a osobnosti pro Evropu       18
Svobodní       11
Česká pirátská strana       11
Stačilo! KSČM, SD-SN, ČSNS       11
SPD a Trikolora       8
Přísaha a Motoristé       7
DSZ – Za práva zvířat       7
Pro – Jindřicha Rajchla       2
Strana zelených       2
Aliance za nezávislost ČR       2
Sociální demokracie       2
Liberální aliance nezávislých občanů       1
Česká republika na 1. místě       1
Hlas       1

VZNIKÁ NOVÝ POMNÍK  
LEGIONÁŘE JANA ŠVECE

Jan Švec, rodák z Horního Újezda-Cikova, čp. 13, působil v legiích jako praporčík úderného 
praporu. 26. června 1918 padl v Rusku u stanice transsibiřské magistrály s názvem Šebarta. 

Na počest Jana Švece byla 10. června 1934 odhalena pamětní deska na budově tehdejší školy. 

Z fasády však zmizela během přestavby školy na sociální bydlení. Nedůstojně pak spočívala ve 

sklepních prostorách. 

Počátkem roku 2023 obec podala na ministerstvu obrany žádost na rekonstrukci tohoto 
pomníku a také pomníku obětem 1. světové války. Mezi žadateli jsme se umístili na sedmém 
místě, což znamenalo, že jsme rozběhli zadávací řízení, v jehož rámci jsme obeslali možné 
zhotovitele. Vítězem řízení se stal restaurátor Aleš Košvanec z Luže, jehož nabídka byla kom-
pletní a cena za dílo nejnižší.

Nově bude pamětní deska umístěna na kamenném monolitu vedle pomníku obětem 

1. světové války, který se dočkal své renovace. Parkové úpravy by měly citlivým způsobem 

propojit prostor od kamenné zídky pomníku padlým až k lípě republiky, zasazené na počest 

oslav 100. výročí vzniku samostatného československého státu, a právě uprostřed mezi nimi 

budete moci nově navštívit válečný hrob, který připomíná statečnost českých legionářů. 

POMOC DOBROVOLNÝCH 
HASIČŮ

Během března obec iniciovala těžbu dřeva 
v lesním pozemku na Desné. Kácelo se ve 
svažitém terénu, který je velmi špatně pří-
stupný. Těžba a odvoz dřeva proběhly během 
čtrnácti dnů, ale na pozemku zbylo obrovské 
množství větví z korun stromů. Starostka 
obce požádala Jana Vostřela, starostu SDH, 
a Jaroslava Tobka, velitele JSDH, o pomoc při 
řešení nastalé situace. 

Ti jí přislíbili, že zorganizují brigádu, bě-

hem které členové SDH zajistí úklid zbylého 

dřeva. A jak řekli, tak se i stalo. Na lesním 

pozemku pracovali celkem během pěti 

šesti dní. Větve, dříve poskládané bez ladu 

a skladu, jsou nyní srovnané na hromadách, 

které nepřekážejí. Lesní pozemek působí 

upraveně. Všem, kteří přiložili ruku k dílu, 

mnohokrát děkujeme. ·

JAK SE RESTAURUJE POMNÍK  
OBĚTEM 1. SVĚTOVÉ VÁLKY 
V HORNÍM ÚJEZDĚ? 
Restaurování pomníku má za cíl zastavit 
korozní procesy kamene a vrátit dílu jeho 
původní podobu. Nejdříve byl celý objekt 
zbaven prachu a biologického napadení, 
v tomto případě šlo o lokální pokrytí řasami 
a mechy. Poté došlo k čištění abrazivní meto-
dou mikropískování, resp. otevření porézní-
ho systému kamene od barvy, která byla při 
poslední opravě pomníku na pískovec nane-
sena. Toto uzavření povrchu by v budoucnu 
mohlo způsobit degradaci kamene ve vrstvě 
pod nátěrem.

V další fázi dojde k aplikaci organokřemi-

čitanového zpevňovače kamene na místech, 
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ZAPOJENÍ MATEŘSKÉ ŠKOLY  
V MEZINÁRODNÍM PROJEKTU 
ETWINNINGU

Po loňském úspěšném zapojení naší MŠ do projektu HELP, za který jsme dostali nejvyšší 

mezinárodní ocenění „Quality label“, se naše školka zapojila do nového eTwinningového pro-

jektu i letos. Tento rok se zapojily obě třídy, tedy včetně nejmladších Včeliček. Projekt spočívá 

v mezinárodní spolupráci mezi učiteli a dětmi, jedná se především o on-line komunikaci. 

Mezinárodní spolupráce probíhala s mateřskou školou z Popradu ze Slovenska. Celý proces 

začíná ve vyhledání škol, které se budou zabývat společným projektem. Následně se učitelé 

setkají on-line a domluví se na aktivitách a činnostech, které by chtěli v rámci projektu usku-

tečnit. Poté již přichází na řadu práce s dětmi. Důležitou součástí projektu je on-line setkání 

dětí, které spolu mohou komunikovat a pozdravit se. Děti tak získávají povědomí o jiných 

kulturách, jazycích a zemích, protože kamarádem může být i ten, komu kvůli jazykové barié-

ře nerozumíme. Letošní projekt se nesl v duchu hospodářských zvířat neboli „JARO — Pozná-

váme zvieratká a zvířátka“. 

Děti si například vyzkoušely podojit 

kravičku pomocí gumové rukavice, získaly 

tím povědomí o tom, jaký má pro nás kráva 

užitek a seznámily se s celým procesem 

získávání mléka. Dalším obohacením celého 

projektu bylo výtvarné zpracování zvířátek, 

online pexeso, pohybové hry, práce s Bee-bot 

včelkou, napodobování hlasů zvířátek, jóga, 

zpěv písní a recitování básniček o zvířátkách. 

Na posledním on-line setkání se paní uči-

telky společně shodly, že se celý projekt nesl 

v duchu zábavných a vzdělávacích činností. 

Společně zhodnotily práci dětí, přínos celého 

projektu a to nejdůležitější: jak děti činnosti 

bavily a jak to přispělo k jejich rozvoji. Na 

konci projektu děti uměly některá nová  

slova ve slovenštině a mají přátelský vztah  

ke kamarádům ze Slovenska.·

KAPLE NALEZENÍ SV. KŘÍŽE SLAVILA 
130. VÝROČÍ SVÉHO POSVĚCENÍ
Oslavy 130. výročí posvěcení kaple Nalezení 

sv. Kříže na Krásňovsi se v naší obci konaly 

v neděli 5. 5. 2024.

Za přítomnosti hojného počtu věřících 

z Horního Újezda i z okolních obcí sloužil 

v 10 hodin P. Josef Haman mši svatou za 

farnost, za živé a zemřelé občany Horního 

Újezdu. Schola římskokatolické farnosti 

sv. Martina v Dolním Újezdě se postarala 

o hudební kulisu a interpretaci zpěvů během 

bohoslužby.

Na konci k věřícím promluvila starostka 

obce Mgr. Marie Horváthová Janoušková. 

Připomněla počin P. Josefa Čiháka, který 

významnou částkou přispěl do sbírky, z její-

hož výtěžku byla kaple rozšířena o sakristii, 

a který se zasadil o odlití nového zvonu kap-

le, na jehož plášti zdobeném svatováclavskou 

přilbou a mečem stojí prosba: „Sv. Václave, 

vévodo české země, nedej zahynout nám ni 

budoucím.“

Po mši svaté byli všichni přítomní pozváni, 

aby se zúčastnili besedy s občerstvením za 

příjemného hudebního doprovodu Scholy.· Alena Boštíková

která jsou degradovaná a nesoudržná. Po 

jeho vytvrdnutí budou doplněny chybějící 

části tmelem na minerální bázi, který je svý-

mi fyzikálními vlastnostmi blízký originál-

nímu kameni. Tyto doplňky budou následně 

lokálně retušovány tak, aby se co nejlépe 

zapojily do barvy okolního kamene.

Při čištění pomníku bylo zjištěno, že text, 

který je vysekán do pískovce a dnes má 

černou barvu, byl původně zlacený. Bude 

tedy vhodné obnovit původní záměr a písmo 

vyzlatit plátkovým zlatem pokládaným na 

mixtion.

V závěrečné fázi bude celý pomník znovu 

vyspárován a preventivně ošetřen proti bio-

logickému napadení.· BcA. Aleš Košvanec 
  restaurátor kamene
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D Ě T I ,  S P O Č Í T EJ T E  B O N B Ó N Y  A  J EJ I C H  P O Č E T  D Ě T I ,  S P O Č Í T EJ T E  B O N B Ó N Y  A  J EJ I C H  P O Č E T  
N A P I ŠT E  D O  RÁ M E Č K U  ( M Ů Ž E  B Ý T  N A P I ŠT E  D O  RÁ M E Č K U  ( M Ů Ž E  B Ý T  

I  P O M O C Í  T E Č E K ).I  P O M O C Í  T E Č E K ).

D Ě T I ,  Z V Í ŘÁT KA  P Ř I ŘA ĎT E  K  P Í S M E N K Ů M ,  D Ě T I ,  Z V Í ŘÁT KA  P Ř I ŘA ĎT E  K  P Í S M E N K Ů M ,  
KT E RÝ M I  Z A Č Í N A J Í  J EJ I C H  P O J M E N OVÁ N Í . ❗KT E RÝ M I  Z A Č Í N A J Í  J EJ I C H  P O J M E N OVÁ N Í . ❗

PA K  N A J D Ě T E  Z V Í ŘÁT K O,  KT E R É  N E PAT Ř Í  PA K  N A J D Ě T E  Z V Í ŘÁT K O,  KT E R É  N E PAT Ř Í  
M E Z I  O STAT N Í .  V Y S V Ě T L Í T E  P R O Č  M E Z I  N Ě  N E PAT Ř Í ? ❗M E Z I  O STAT N Í .  V Y S V Ě T L Í T E  P R O Č  M E Z I  N Ě  N E PAT Ř Í ? ❗
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OD JARA K LÉTU

K jarnímu období patří neodmyslitelně spousta akcí a projektů,  
kterých se naše mateřinka účastní. Jezdí za námi divadla,  
navštěvujeme Městskou knihovnu v Litomyšli, kde se účastníme 
literárních setkání, a také se zapojujeme do celostátních  
a mezinárodních projektů. 

Jedním z nich je celostátní projekt „Celé Česko čte dětem“. Cílem 
tohoto projektu je budovat pevné rodinné vazby a podporovat čtenář-
skou gramotnost dětí prostřednictvím společného čtení rodiče dítěti. 
Aktivita má obroský význam pro rozvoj sociálních vazeb a emocio-
nálního zdraví v rodině. Rodiče mají možnost dětem předčítat jejich 
nejmilejší nebo jakoukoliv jinou knihu. Děti následně knihu přinesou 
do školy a ostatním dětem vypráví o knize. Velký zájem o aktivitu 
projevily i malé děti ze třídy Včeliček, kde převládala ukázka knih nad 
vyprávěním, ale i tak to byla pro děti zajímavá a úspěšná akce.

Každým rokem patří k oslavám jara „Odemykání zahrady“. V pří-

rodní zahradě bylo připraveno malé pohoštění a také stanoviště 

s úkoly. Děti probudily skřítky ze zimního spánku, společně s rodiči 

poznávaly zvuky mláďat pomocí QR kódu, skládaly obrázky jarních 

květin nebo určovaly rostliny pomocí čichu. Závěrem bylo připraveno 

bohaté občerstvení. Celá akce se nesla v duchu pohody a radosti. Zá-

hadou je, zda děti dokázaly probudit skřítky ze zimního spánku. Co 

myslíte? Povedlo se jim to? Zábavné otvírání zahrady dopadlo dobře. 

Zima už se nevrátila.

Naše škola se během celého školního roku aktivně zapojila do 

spolupráce s Městskou knihovnou v Litomyšli. K projektovým dnům 

„O myšce, která se nebála“, „Dopravní prostředky“, „Deskové hry“ 

jsme připojili i „Balíček knih na míru“. To zejména dětem nabízí větší 

rozmanitost knih k prohlížení i čtení pohádek před odpočinkem. 

Dále děti měly k dispozici také nové Albi knihy, které dětem předčíta-

jí zajímavosti nebo úkoly pomocí chytré tužky.

Pro zpestření divadelní nabídky nás navštívili herci a nové divadlo 

Di z Vysokého Mýta. Zahráli nám pohádku plnou překvapení o tom, 

jak Honza ke štěstí přišel. Zpívalo se, tančilo a hodně tleskalo.

Koncem dubna jsme se proměnili v badatele a začali jsme pro-

zkoumávat planetu Zemi. Teda, jak ochránit naši „modrou planetu“. 

Zaměřili jsme se na recyklaci odpadů. Děti samy vyprávěly, jak doma 

s rodiči třídí odpad. V rámci ranních aktivit jsme se učili třídit vše, co 

člověk vyprodukuje. Během vycházky se celá školka vydala „uklidit“ 

blízké okolí školy. 

Abraka dabra, láry a fáry. Takto byl započat letošní slet čarodějnic 

v naši mateřské škole. Účast čarodějnic byla letos opravdu hojná a byl 

to tedy pořádný čarodějnický rej! Mezi čarodějnicemi nechyběly, ani 

vrchní čarodějnice, které požadovaly vykonat zkouškou čaroděj-

nických dovedností, protože poznat kouzelnickou havěť pomocí 

hmatu, létat na koštěti a správně kouzlit není jen tak. Letošní 

zkouškou prošli všechny čarodějnice a čarodějové a zasloužili si tak 

řádná ocenění. 

Čas rychle plynul a blížila se velká akce pro maminky „BESÍDKA 

KE DNI MATEK“. Mám tě moc rád, mami! Takové věty zněly z úst 

dětí maminkám dětí ze třídy Včeliček. A co je sladší než první tanec 

se svou ratolestí? Už jen pusinka. A tanec i pusinku s přáníčkem 

maminky od svých dětí dostaly. Děti ze třídy Berušek rozproudi-

ly třídu rytmickou sambou a školka se radostí a tancem otřásala 

v základech. Po besídce bylo připravené občerstvení a malá dílnička, 

kde byla možnost tvoření svíček do formiček, které se mohly různě 

ozdobit třpytkami, barvami a květinami. Z dílničky si rodiče s dětmi 

odnášeli opravdu krásné výrobky a celá akce se nesla v příjemně 

naladěné atmosféře.

Pohyb je pro děti velmi důležitý k vývoji. Proto projektová spo-

lupráce se Sokolem je nedílnou součástí vzdělávání v naší školce. 

A abychom děti ocenili a podpořili, zúčastnili jsme se Sportovních 

her mateřských škol v Litomyšli. Mladší děti byly starší sourozen-

ce a kamarády podpořit na tribuně. Podpora byla veliká a děti se 

umístily na krásném 2. místě. Jako odměnu obdržely od pořadatelů 

drobné pozornosti.

Školní rok se nám kvapem blíží ke konci, i přesto je stále 

plný akcí. Velice zajímavou akcí byl zábavný vzdělávací program 

MUDr. Krausové z Integrovaného záchranného systému. Paní 

doktorka poskytla dětem názorné ukázky, jak poskytnout první 

pomoc. Na pomoc si vzala nemocného plyšáčka, kterého děti musely 

dokonce operovat. Také si děti zopakovaly, co se smí a nesmí a jak 

předcházet úrazům a nemocem. 
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HURÁ DO SVĚTA ZVÍŘAT!
Více než 100 dětí se účastnilo disciplín, které si hornoújezdští pořadatelé nachystali v rámci 
oslav Mezinárodního dne dětí na první červnovou neděli. Počasí všechny napínalo. V úvodu 
lehounce a naštěstí velmi krátce poprchávalo, pak se vyčasilo a odpoledne celou akci ukončil 
hrom, který avizoval blížící se bouřku.

Děti procházely po stanovištích, kde poznávaly ptáky, lovily rybky, skládaly puzzle slona, 

hledaly stíny nososorožce či hrocha, jako klokan skákaly v pytli. Výčet by mohl pokračovat. 

Za splnění úkolu si na arch papíru postupně vylepily svůj diplom. Děti si za odměnu vybraly 

puzzle a obdržely balíček s něčím dobrým na zub a špekáček.

Na řadu nakonec přišel zásah hasičů, kteří simulovali vyprošťování osoby uvízlé ve vraku 

osobního automobilu, který bylo třeba rozstříhat. Atraktivní podívaná nejen pro děti.

Děkujeme všem, kteří přiložili ruku k dílu, aby se dětský den vydařil, děkujeme všem 

dětem i rodičům, kteří dorazili, a těšíme se, že za rok už budeme i během dětského dne vyu-

žívat zázemí nové restaurace kulturního domu. Za rok na viděnou! ·

Závěr školního roku patří i tradičnímu 

výletu. Navštívili jste někdy Nedošínský háj? 

Letos jsme se tam vydali my. Náš celodenní 

výlet byl spojený se zábavnou stezkou s ba-

revnými fáborky, hledáním pokladu, hrami 

na hřišti, piknikem v přírodě — řízkem do 

ruky a zmrzlinou k tomu.

V polovině června se konala velká návštěva 

ze speciální základní školy z Trutnova. Děti 

a divadelníci se vydali s velkým železným 

drakem na cestu do Brna a cestou se u nás 

stavili. Chtěli nás pozdravit, pobavit a zazpí-

vat nám legendu o drakovi. Ti nejodvážnější 

si mohli pohladit třímetrového draka, taže-

ného za koňským spřežením.

Než nám rok skončí, čeká nás také 

radostné a zároveň trochu smutné loučení, 

zahradní slavnost a pasování předškoláků, 

které vyprovodíme do další životní etapy. 

Zároveň děti předají pomyslnou štafetu těch 

nejstarších svým mladším kamarádům. Po 

akci mohou ti nejstatečnější přespat s učitel-

kami ve škole. 

Ze všech akcí máme krásné fotografie 

a videa. Pokud jsme vás dobře naladili, tak 

vás zveme k jejich zhlédnutí na webových 

stránkách naší školy: ms.horniujezd.cz

Za celý kolektiv mateřské školy vám 

přeji krásné léto a užijte si ho se svými 

nejbližšími.· Ludmila Juzová, ředitelka mateřské školy

PETRA VYMAZALOVÁ 
SE PŘEDSTAVILA JAKO 
MALÍŘKA
Rodačka z Horního Újezda vystavovala své obrazy 
v Městské galerii ve Vysokém Mýtě!

Místní část Cikov je specifickým místem. Pokud totiž 
máme jmenovat „slavné osobnosti Horní Újezda“, bude-
me zmiňovat vůdce selského povstání Lukáše Pakostu, 
posledního rektora litomyšlské jezuitské koleje Františka 
Ambrože Stříteského, legionáře Jana Švece, akademic-
kého malíře Václava Boštíka. Ti všichni jsou propojeni 
právě s Cikovem. A nahoře na kopci, kterému se říká 
Spálenisko, se narodila na počátku 80. let Petra Boštíko-
vá, provdaná Vymazalová. V dubnu měla vernisáž obrazů 
ve vysokomýtské galerii a další výstava se chystá v Praze. 
Jelikož jsme spolu chodily na základní školu, můžeme si 
v rozhovoru tykat a můžu potvrdit, že od raného dětství 

se projevoval Petřin pěvecký i výtvarný talent. 

Krásně jsi zpívala i malovala. Kdy se rozhodlo,  
kterému druhu umění se budeš věnovat profesionálně? 
Hudba u mě vždycky vítězila.Ve skrytu duše jsem vždycky 

snila o studiu na na konzervatoři. Očekávalo se, že se 

budu věnovat klavíru, ale mě lákala improvizace a stu-

dium zpěvu. Pracovně jsem zůstala v hudební branži, 

neboť na ZUŠ v Poličce učím zpěv a vedu kapelu. V oblas-

ti malby jsem samouk. Nikdy mě nenapadlo, že bych se 

profesionálně věnovala výtvarnému umění.

DĚTSKÝ DEN MIKROREGIONU  
DESINKA — CHOTĚNOV
Během soutěžních bojů, při nichž účastníci 
mj. poznávali znaky obcí, květiny, stromy, 
zvuky zvířat, běhali překážkovou dráhou, 
stříleli ze vzduchovky, jsme si vzpomněli na  
Pierra de Coubertina. Snažili jsme se bojovat 
v duchu motta: „Rychleji, výše, silněji,“ ale 
výsledná tabulka dosvědčí, že  jsme spíše  
ctili jeho slova: „Důležitou věcí v životě není 
vítězství, ale zápas, základem není to, že se 
zvítězilo, ale že se bojovalo dobře.“

Za reprezentaci děkuje-

me těmto školou povinným 

žákyním a žákům 1. stupně: 

Matyáši Otavovi, Kryštofu Jílko-

vi, Matouši Karlíkovi, Terezce 

Veselíkové a Aničce Vopařilové;  

2. stupeň zastupovali a slova 

díků si zaslouží: David Boček, 

Natálie Jirečková, Barbora 

Kučerová, Zuzana Havlíková, 

Kateřina Janoušková.

Mladší tým skončil na  

11. místě. Tým starších  

obsadil 13. místo ze  

13. týmů.

Závěrem srdečně dě-

kujeme organizátorům 

z Chotěnova za ukázko-

vou přípravu stanovišť. 

Za rok se budeme těšit 
na setkání týmů ze 
všech obcí mikroregio-
nu v Horním Újezdě. ·
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Jsi umělkyně. Co potřebuješ mít ve svém živo-
tě, aby ses jí stala a také jí zůstala?
Dílo vzniká, když se umělce zvenčí něco silně 
emocionálně dotkne. Zní to prazvláštně, ale 
jsou to právě ta období, kdy prožívám pocity 
smutku, vnitřní rozervanosti, melancholie. 
Abych se s nimi vypořádala, beru do ruky 
štětec a paletu s barvami nebo pero a noto-
vou osnovu.

Co tě inspiruje?
Rozhodně cestování, pocity, které na cestách 
zažívám. Zpodobňuji místa, která jsem na-
vštívila, a život v nich. Tematizuji každodenní 
život města a ulice. Hrávala jsem ve francouz-
ských pianobarech, inspirovalo mě prostředí 
francouzských kaváren a jejich návštěvníci. Ve 
Francii jsem dva roky žila. Přirostla mi k srdci, 
ale šťastná jsem tady na Cikově.

Druhou obrovskou inspiraci představují 

sny. Takový svět za zrcadlem. Můžete si to 

představit tak, že na plátně zachytím sku-

tečnou uličku, kterou jsem chodívala, snový 

nádech jí však dají postavy, které se objevují 

ve snech. Právě stylizované snové postavy 

představují motiv opakující se na většině 

mých pláten.

Co si myslíš, že lidi na tvých plátnech zaujme,  
a co bys chtěla, aby lidé cítili při pohledu na 
tvé malby?
Slýchávám, že mám osobitý styl, svůj ruko-
pis. Ale do lidí já nevidím, nevím přesně, čím 
má plátna upoutají jejich pozornost. U těch 
novějších obrazů by to mohla být odvážná 
barevnost.

Chtěla bych, aby každý z mých obrazů  

vyvolal jasně polarizované emoce — buď líbí, 

nebo nelíbí. Aby obraz působil jako celek. Jde 

o impresi.

Uspěji, pokud bych vyjádřila přání zakoupit si 
tvůj obraz? 

Ano. Jsem ráda, pokud můj obraz potěší 
jiného člověka.

Co přátelé malíři a muzikanti?
Komunitu hudbou spřízněných vrstevníků 
jsem vyhledávala, když jsem účinkovala 
v muzikálu Fantom opery. Postupem času 
začínám být čím dál větší solitér. 

Dokázala bys malovat nebo psát hudbu na 
zakázku?
Ne. Jednoznačně ne. Jakmile něco musím, 
ztrácím uměleckou svobodu a tím i chuť.

Zpodobňuješ realitu i formou fotografií?
Ano. Opět platí, že preferuji motivy měst-
ských uliček, lidí. Toužím ilustrovat atmosfé-
ru okamžiku, jehož jedinečnost se snažím 
zachytit čočkou fotoaparátu. Fotit monu-
ment, protože to je památka, mě nebaví.

Jaké máš plány na prázdniny?
Navštívíme s manželem Andalusii. Chceme 
ji procestovat, odpočinout si a načerpat 
inspiraci.   

Děkujeme za rozhovor a přejeme radost 

z umělecké tvorby.
 MHJ

Přesto jsi v dubnu sezvala hosty na vernisáž 
svých obrazů v Městské galerii ve Vysokém 
Mýtě. Výstavu jsem osobně navštívila a můžu 
říci, že mě tvá tvorba oslovila. Malířské geny 
jsi zdědila?
Rozhodně ano. Z velké části po taťkovi, ale 
určitě také z matčiny strany.

Jak vnímáš umění? Nebo jaký má pro tebe 
význam?
Je to pro mě forma katarze, terapie nebo 
zpovědi. Reflektuje můj osobní životní vývoj. 
Období skepse, deziluze se transponovalo 
do obrazů i muziky, kterou skládám. Plátna 
jsem halila do temných barev. Teď prožívám 
šťastné období, takže mé obrazy hýří barva-
mi. Přesto na každém z děl odhalí vnímavý 
pozorovatel stopy mého stále přítomného 
vnitřního melancholismu.

Jak křivolaká cesta vedla do výstavní galerie?
V Městské galerii ve Vysokém Mýtě jsem 
několikrát vystupovala na vernisážích jako 
hudební doprovod. S paní kurátorkou se 
tedy známe. Odhodlala jsem se poslat jí 
ukázku svých obrazů a domluvily jsme se, že 
svá díla budu prezentovat na společné výsta-
vě s malířem Jiřím Křiklavou, s nímž jsem 
se osobně poznala právě až díky společné 
prezentaci našich děl.

O jaký umělecký styl se v tvém případě jedná?
Ačkoliv nekalkuluji, jak by měly obrazy vypa-
dat, z reakcí okolí vnímám, že moje obrazy 
nesou znaky typické pro impresionismus 
a fauvismus. Plošná barevnost, uvolněnost, 
neostrost, krátké tahy štětcem. Impresioni-
smus mám moc ráda, touhu jeho předsta-
vitelů zaznamenat něco tak éterického jako  
prchavost okamžiku, chvění, nálady, barvy, 
náznaky emocí, atmosféru.

Při vzniku tvých obrazů můžeme mluvit 
o cílené kompozici, nebo o unášení na vlnách 
improvizace?
Dříve jsem inklinovala k naprosté impro-
vizaci. Posunula jsem se však k tomu, že si 
kompozici rozmýšlím a posléze načrtnu. 
Každým obrazem se nyní zabývám detailněji, 
poučila jsem se z chyb.

Namalovala jsi už svůj autoportrét?
Nene, na to mi stačí ranní pohled do zrcadla. 
Nemám potřebu se zvěčňovat.
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JEDNOTA DIVADELNÍCH 
OCHOTNÍKŮ

Další protokol z výborové schůze Jednoty divadelních ochotníků Lukáše 
Pakosty je datován 25. července 1948. Bylo přítomno 8 členů výboru.

Předseda Fr. Chaloupka schůzi zahájil, přivítal přítomné. Hned 

zpočátku se rozvinula debata o zdárném průběhu a finančním úspěchu 

slavnosti ze dne 18. VII. 1948. Čistý výdělek je 43 900 Kčs, za které bude 

koupena louka od Jana Nádvorníka ze Seče Vidlaté. Toto místo bude 

zvoleno jako stavební místo pro kulturní dům a pro sportovní hřiště. 

MNV, MRO, JDOLP, JSČZ, Hasičský sbor a SČM s touto koupí louky 

plně souhlasily. Tyto peníze, které byly pod patronací MNV, byly tímto 

lidovým orgánem k tomuto účelu přiřknuty a pozemek bude v nejbližší 

domě zakoupen.

Dále bylo rokováno o novém sehrání hry k 28. X. „Zlomte okovy“ od 

V. Bena. Tato hra z doby roboty byla schválena. Ku schválení bude před-

ložena ještě MRO, aby se brzy započalo se zkouškami.

V knize je uveden dodatek k protokolu ze dne 14. července 1947. 

Sehrána hra „Kráska ze Šumavy“ od K. Fořta. Vybráno 8 042 Kčs. Hráno 

v přírodě na Vísce pod hostincem J. Břeně a na zahradě Fr. Břeně. 

Sehráno 2. září 1947. 

Opětovně se ochotníci sešli 7. listopadu. Schůze zahájena přivítáním 

členů výboru a započalo vyúčtování hry Zlomte okovy od V. Bena. Vy-

bráno 4 745 Kčs (hráno 2×).

Usneseno sehráti div. hru „My se dohodneme“ na měsíc prosinec 

nebo leden 1949.

Do kursu, přednášek, jakož i informačních věcí do Pardubic byl jme-

nován Bohuslav Novák. Kursu se zúčastnil. 

Dále jednáno o koupi louky od Jana Nádvorníka ze Seče Vidlaté pro 

stavbu kulturního domu a usneseno za souhlasu všech přítomných čle-

nů, aby jednota divadelních ochotníků jako iniciátor slavnosti stoletého 

výročí zrušení roboty v HÚ dne 18. VII. 48 měla vyhražena práva v zápi-

su obecního protokolu jako spolurozhodující činitel o postupu stavby 

kulturního domu a vedení v této akci s rozhodným slovem pro budoucí 

časy. Podnět a zásluha patří v prvé řadě jednotě ochotníků a právem ji 

náleží právo i v tomto ohledu.

Další schůze jednoty se konala 27. února 1949. Přivítacím proslovem 

předsedy započato s vyúčtováním divadelní hry „My se dohodneme“. 

Naše Jednota divadelních ochotníků Lukáše Pakosty sehrála tuto hru 

pohostinsky v Jarošově u Litomyšle s dobrým úspěchem.

ČSM spolu s JDOLP chtějí sehráti divadelní hru Klepáč od Jindry Zo-

dera. Schváleno a výtěžek hry bude ponechán ČSM. Členské příspěvky 

480 Kčs se hradí z příštího divadelního představení. Na návrh předsedy 

odeslány děkovné dopisy na ministerstvo informací a osvěty minist-

rovi soud. Kopeckému, ministrovi školství, věd a umění soudr. Prof. 

Dr. Z. Nejedlému a zemskému tajemníkovi Divadelního svazu soudr. 

Ing. Arch. M. Kouřilovi za vydání divadelního zákona a jejich obětavou 

práci. Současně žádáno o podporu k přípravám ke stavbě kulturního 

domu, resp. plánů této akce.

Ministerstvo vzalo tento dopis za žádost a ve věci vede další jednání. 

Čest budiž této práci. Děkujeme.

Následující protokol je s datem 9. června. Předseda vítá přítomné, 

zahajuje program a předává slovo pokladníku Pohorskému o vyúčtová-

ní divadelní hry „Klepáč“. Zbylo 130 Kčs které dostala ČSM v Horním 

Újezdě, jak bylo ujednáno ve výborové schůzi. Rozvinula se čilá debata, 

ohledně poškozování inventáře Jednoty, jako kulis, opony zadní, židlí 

atd. Předseda důrazně žádá, aby bylo se vším opatrně zacházeno, po-

něvadž jednotu to stojí velké peníze a nedá se na to sehnati materiál, 

hlavně co se týče židlí. Nebude-li dbáno tohoto upozornění, nebudou 

se židle mimo divadelní představení, žádnému půjčovati. Schváleno 

všemi členy výboru.

Ve věci žádosti o stavbě kulturního domu v Horním Újezdě vede 

předseda jednoty spolu s MNV, MAV další kroky k nímž byl pověřen, 

abychom se alespoň do dvou roků dostaly ku stavbě kulturního 

domu. S poděkováním za účast, předseda si přeje se všemi občany 

radostnou spolupráci a podporu v tomto tak odpovědném úkolu pro 

naší budoucí generaci, která toho tolik potřebuje. Končíc pro pokro-

čilý čas v 11 hod. v noci s heslem „čest práci a našemu podnikání“.

V hostinci u Drábků se ochotníci sešli 23. října. Předseda přivítal 

přítomné členy výboru a zahájil schůzi. Nejdříve byla vyřízena došlá 

korespondence. Ministerstvo informací a osvěty přijalo naše poděko-

vání za vydání divadelního zákona i prosbu o příspěvek na vybavení 

jeviště, která byla připojena. Žádost o subvenci byla současně odeslá-

na krajskému národnímu výboru do Pardubic. Krajský národní výbor 

nás v dopise informuje o možnosti poskytnouti příspěvku naší jedno-

tě, jakmile obdrží kvotu pro udělení subvencí pro stavbu kulturních 

domů. Ministerstvo informací a osvěty zaslalo naší jednotě podporu 

na vybavení jeviště ve výši 20 000 Kčs. Referent Dr. Frégl připsal 

podmínku, aby nákup dekorací byl obstarán dle možnosti prostřed-

nictvím Divadelní ústředny a předloženo vyúčtování s účty i zprávou 

o činnosti ministerstvu informací a osvěty nejdéle do 31. prosince 

1949. Výbor navrhl učiniti dotaz na Divadelní ústřednu na firmu 

od které by se měly kulisy a reflektory objednati.

V tomto roce se ochotníci naposledy potkali 16. listopadu. Po uvítání 

byl prodebatován informativní rozpočet zařízení jeviště od fy Derada, 

n. p. Praha. Pánové Pohorský a Kovář navrhují, aby byl učiněn dotaz 

na firmu Pepa Máca, Újezd u Sokolnic, Morava o zaslání informativ-

ního rozpočtu na celobílou světnici. Rozměry: 6,5 × 5 × 3,2 m, scéno-

vý reflektor a schodiště. Rokováno o poukazech na textilní materiál, 

bez nichž by si jevištní zařízení vyžádalo velkého nákladu finančního. 

Požádali jsme Divadelní ústřednu v Praze o radu stran poukazů. 

Tento dotaz byl učiněn i na firmu Pepa Máca.

Jelikož jsme nemohli předložit vyúčtování subvence ministerstvu 

informací a osvěty do konce roku, žádali jsme o prodloužení. Povole-

no, vyúčtování musí být předloženo do 31. 3. 1950. 

Jednáno o Silvestru 1949. Pokud bude možno, bude uspořádán 

večer s programem. Dále usneseno, aby v obecním protokolu bylo 

uvedeno v zápise, že jednota divadelních ochotníků jako iniciátor 

slavnosti stoletého výročí zrušení roboty, zakoupila louku pro stavbu 

kulturního domu a sportovního hřiště pro mládež a aby měla rozho-

dující slovo v každém podnikání v kulturním životě pořádaného na 

této louce. Již po druhé bylo o této věci jednáno.

Byla odhlasována hra „K poctě zbraň“ na listopad nebo prosinec ku 

příležitosti 70. narozenin generalisima J. V. Stalina. S poděkováním 

byla dvouhodinová schůze v osm večer ukončena.

V následujícím roce 1950 se výborová schůze konala 19. ledna. Před-

seda zahájil schůzi přivítáním a ihned bylo přikročeno k vyúčtování 

divadelní hry „K poctě zbraň“ od Boženy Rajské – Smolíkové. Dále bylo 

debatováno o výběru divadelních her do socialistické soutěže. Jsou to: 

A. Zápotocký – „Vstanou noví bojovníci“ (zpracováno  

J. Nezvalem) na duben 1950 a „Kolébka“ od A. Jiráska na 28. říjen 1950. 

Bude-li možné, sehraje se ještě týž rok divadelní hra „Poslední muž“ 

od F. X. Svobody. Do Prahy na zakoupení kulis určeni Fr. Chaloupka, 

Al. Vomočil a F. Pohorský. Cesta do Prahy bude podniknuta podle 

úmluvy a dle ujednání se nechá zhotoviti pokoj s vložkami, selská 

světnice, 2 reflektory a náves. Cestovné do Prahy uhradí Jednota diva-

delních ochotníků Lukáš Pakosta. Cesta na Moravu k firmě Pepa Máca 

odpadá. Divadelní zkoušky na určenou hru začnou ihned v březnu.
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Další schůze se konala 25. února. Předseda požádal br. Vomočila, 

aby podal referát o návštěvě v Praze kde spolu s předsedou projedná-

vali nákup nových vhodných kulis pro místní jeviště. Bratr Vomočil 

objasnil výsledek jednání v dekoračních dílnách Derada a projevil obavy 

o finanční zajištění. Dvacet tisíc korun složeno v hotovosti v Deradě. 

Dále v živé diskusi projednáván problém jak získat dalších 14 000,- Kčs 

na úhradu nákupu kulis. Členové výboru schválili původní objednáv-

ku, kterou učinil br. Chaloupka a Vomočil v Praze. Objednáno: pokoj 

oboustranný, náves s příslušenstvím, horizont a 2 reflektory. Bratři 

přeměřením rozměrů jeviště které jsou 6 × 5 × 2,8 m zjistili přesné 

rozměry jeviště, které budou vzaty za základ pro nové kulisy, jejiž 

rozměry 2 kulisy á 0,7 m, ostatní 1 m šíře. Oboustranný vložkový pokoj 

s 2 dveřmi a 2 okny. Rozhodnuto konat valnou hromadu 19. března. 

Zpráva jednatelská. Jednota divadelních ochotníků čítá celkem 53 čle-

nů. Od poslední valné hromady přistoupilo celkem 6 členů. Poslední 

valná hromada byla konána v roce 1946 od té doby bylo celkem 15 vý-

borových schůzí. Sehrána byla tato divadelní představení: „Cesta přes 

hranice“, „Kráska ze Šumavy“ scény při odhalení desky českému rebelu 

L. Pakostovi, „Zlomte okovy“, „My se dohodneme“, „Klepáč“ (ČSM), 

„K poctě zbraň“, celkem hráno 13×. Slavnost odhalení pamětní desky 

rychtáři Hornoújezdskému byla pořádána 18. července 1948. Předsedou 

slavnostního výboru k provedení slavnosti byl zvolen br. jednatel Alois 

Vomočil. Tato slavnost se velmi dobře zdařila, čistý výtěžek z této slav-

nosti byl věnován ku koupi louky pro stavbu kulturního domu a hřiště. 

Jednota ochotníků obdržela od ministerstva informací 20 000,- Kčs 

na zlepšení jeviště. S potěšením možno přihlížeti jak mládež spolupra-

cuje s jednotou ochotníků, čímž se utužuje její činnost a vybízíme by 

všichni spolupracovali v divadelní práci, čímž bude utužena její pospoli-

tost a celek. Naší ochotnické práci Zdar!

Valná hromada se konala 19. března. Přítomno bylo 15 členů. Jedna-

tel přečetl jednatelskou zprávu (viz výše). Knihovna čítá 256 svazků. 

Pokladník Fr. Pohorský přečetl pokladní zprávu: vázaný vklad – 

6 138,60 Kč, běžný účet – 6 400,- Kč. Revisoři účtů – J. Vostřel a A. Jílek 

ml. zkontrolovali pokladní knihu a schválili tento stav jako správný. 

Přítomní členové odhlasovali vybírání příspěvků a to: od činných členů 

10 Kčs a čestných členů 20 Kčs při zápisu.

MS ČSM nechť své podněty (kulturní) hlásí místní osvětové komisi při 

MNV, jinak vznikají zbytečné komplikace při podávání žádosti na ONV. 

Je nutné dodržet služební cestu. MS ČSM taktéž povolena hra: „Statek 

našeho Franty“ od Cimlera. Čistý výtěžek zůstane svazákům – MS. 

Inventář, který se při různých podnicích stěhuje vždy na půdu, velmi 

trpí. Předseda apeluje na to, zda by mohlo být postaveno skladiště pro 

nový objednaný inventář, čímž by se jeho opotřebování značně snížilo. 

Návrh byl přijat a dle možností bude započato s prací a sháněním 

materiálu. 

Divadelní hra „Vstanou noví bojovníci“ (podle A. Zápotockého), musí 

býti pro neochotu některých ochotníků odložena na pozdější dobu, ačko-

liv tento kus byl přihlášen do krajské socialistické soutěže. Vybrán nový 

kus: „Kolébka“ od A. Jiráska. V červnu, červenci bude sehrán v přírodě za 

režie Fr. Chaloupky. Podrobné přípravy odloženy do výborové schůze. 

Diskuse: Kritika naší práce ukázala naše nedostatky i nedorozumění 

naopak zase vyzvedla naše úsilí v práci a obětavost, což nám je povzbu-

zením do další práce. Absolutorium odstupujícímu výboru uděleno. 

Bylo přikročeno k volbám. Jednohlasně schválena volba aklamací.

Předseda: Fr. Chaloupka, místopředseda: Fr. Kovář, jednatel: Al. Vo-

močil, pokladník: Fr. Pohorský, členové výboru: T. Kalibán st., Jan Lně-

nička, Jan Vostřel, K. Žďára, Jan Boštík, Marie Křemenáková, revisoři 

účtů: Jan Vostřel, Ant. Jílek ml., správci jeviště: Jan Boštík, Fr. Pohorský. 

Zvolení členové poděkovali za důvěru a volbu všichni přijali.

Předseda uvítal s potěšením nové členy: Marii Křemenákovou, Božu 

Vomočilovou, Annu Ponikelskou a Karla Jílka.

Ve svém proslovu žádal a zdůrazňoval předseda Fr. Chaloupka větší 

divadelní činnost, kázeň a včasnou docházku do zkoušek, aby byli 

vychováváni spolehliví a obětaví nástupci – dobré kádry pro naše 

české venkovské divadlo. Jen poctivá, nezištná práce a láska k diva-

dlu nám zaručí dobré úspěchy a vychová poctivé ochotníky.

Další výborová schůze se konala 7. července. Bylo schváleno 

sehrání divadelní hry „Kolébka“ od A. Jiráska. Zároveň byl kladen 

důraz na to, aby mládež byla dochvilnější a důslednější při navště-

vování zkoušek. Kázeň a důslednost naši práci podstatně zlepší.

Dále byly projednávány věci technického rázu související se 

sehráním navržené hry. (Úprava terénu pro jeviště, postavení my-

slivny a podobně). Nastaly tu různé potíže, neboť přípravy na toto 

představení nám kolidovaly se žňovými pracemi.

Předseda převzal tento úkol a spolu s br. V. Šplíchalem se tohoto 

úkolu zhostili. Dříví zapůjčil předseda F. Chaloupka. ČSM bude 

požádán o pomoc při stavění laviček. 

Opětovně se schůze konala 4. srpna. Hlavním předmětem jedná-

ní je vyúčtování divadelní hry od A. Jiráska „Kolébka“. Pokladník 

oznámil příjem, který činí 5 002 Kč, vydání není v zápise uvedeno. 

Předseda MNV žádá 20 % dávku ze vstupenek. ČČK žádá 1 Kčs ze 

vstupenky. ONV nám však tuto dávku v povolení nenařídil, jak to 

bývalo dosud v povolení vždy vyznačeno. Předseda Fr. Chaloupka 

učiní dotaz na ÚMDOČ, zda-li jsme povinni tyto dávky platiti. Z ta-

kovýchto podniků byly dávky oběžníkem ÚMDOČ po dohodě s mi-

nisterstvem financí zrušeny. Podle odpovědi ÚMDOČ se zařídíme. 

Vcelku tato dávka zatěžuje ochotnické spolky a herce, kteří ještě 

doplácejí na ochotničení ze svých kapes, pozbývají chuť ke kulturní 

činnosti a taktéž si přejí její zrušení.

Členové jednoty se následně potkaly na výborové schůzi dne 26. říj-

na. Schůzi zahájil předseda čtením oběžníku. Jelikož oběžník přišel 

pozdě (23. 10.) tak nebylo možné žádné divadlo připravit. Nemůže-

me tedy ničím přispěti ONV Litomyšl v době od 1. — 8. XI. 1955.

Závazky: Vyvíjet více divadelní činnost. Kolektivní návštěva diva-

dla A. Zápotockého „Stanou noví bojovníci“ dne 2. listopadu v Lito-

myšli v počtu 20 osob. Dopravu a lístky zařídí A. Vomočil. Vyřešení 

doplatku za zakoupené jeviště v podobě Pardubického snopu. 

Požádat MNV o schválení návrhu. Požádat o další řešení doplatku 

(výplata oprávněného cestovného). Prohlídka jeviště, náprava kulis 

pokud se týče malby. Pan Vomočil požádá p. Ropka o radu.

Divadelní hra, výběr kusu. Odklad divadla „Vstanou noví bo-

jovníci“. Návrh na „Vojnarku“ od A. Jiráska. Knížky a seznámení 

s kusem. Obklad laviček a uskladnění 28. X. odpoledne odnášení ku 

Drábkom a ohoblování atd. u firmy Vomočil. Úvaha o Silvestrovské 

besedě, shánění materiálů. 

V roce 1955 se v hostinci u Drábků ochotníci sešli ještě 3. prosince, 

přítomno bylo 12 členů. Na schůzi byla přečtena zpráva z bezpeč-

ního referátu. Na schůzi bylo nejdříve jednáno, aby převzalo vedení 

divadla JZD. V delší živé diskusi se projevoval názor na vedení diva-

delního souboru ČSM. Zástupci ČSM se vyjadřovali, jestli by nebyla 

obava, že když by vedl divadlo ČSM, jestli by starší občané, kteří již 

nejsou v ČSM hráli v divadlech. 

Tato otázka byla objasněna přítomným Fr. Pohorským a V. Ho-

rákem a bylo vyjádřeno, že budou dále nápomocni. Odsouhlaseno 

všemi.

Též bylo ujednáno, aby byla svolána mimořádná valná hromada 

17. XII. 1955. Předseda poděkoval a schůzi ukončil.

 František Chaloupka, předseda 
 Alois Vomočil, jednatel
Tímto rokem kniha protokolů končí.

Vysvětlivky zkratek nejsou uvedeny.
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JARNÍ SEZONA  
V TĚLOVÝCHOVNÉ JEDNOTĚ

Fotbalová sezona nám již skončila, proto se sluší krátce se vrátit a zhodnotit výsled-
ky, kterých se podařilo našim fotbalistkám a fotbalistům dosáhnout. Hlavní slovo 
v hodnocení jednotlivých týmů budou mít vedoucí, trenéři a rodiče, já si dovolím jen 
vypíchnout několik bodů ke každé kategorii. 

Fotbalovou školičku jsme v již v průběhu podzimu rozdělili na dvě skupiny. Děti 

ve věku 1—3 roky si spíše hrají a poznávají se s novými kamarády. Pravidelně nám 

chodí 4—8 dětí a to je tak akorát, aby tato pohybová aktivita dávala smysl. Kategorii 

vedou Pavla Kyselová a Kamila Benešová. Starší kategorie je pro děti ve věku přibliž-

ně 4—7 let. Tady se stále zaměřujeme na různé pohybové aktivity a už více cílíme na 

fotbal jako takový. Účast pravidelně překračuje 10 dětí, stále častější se stává, že se 

na hřišti sejde i 16 holek a kluků. Na každém tréninku jsou vidět pokroky a je radost 

se dívat na děti, které pohyb baví. Trenérský tým musí být široký a rádi bychom ho 

rozšířili o další jména—proto budeme rádi, když se nám zájemci ozvou. Největší zá-

sluhu na fungování této kategorie má Zdeněk Beneš st., Petr Faltys, Jan Beneš, Lukáš 

Pechanec, Káťa Janoušková, Jirka Nádvorník a Radek Kladivo.  

Mladší přípravku vede Zdeněk Beneš ml. a Honza Vodehnal. V letošní sezoně 

máme opět velmi silný ročník plný výborných fotbalistek a fotbalistů. Proto předvá-

díme dobrou hru a z turnajů vozíme výborné výsledky. Na podzim nám ale do starší 

přípravky odejde 7 hráček a hráčů, proto jsme se domluvili s Morašicemi, že od 

podzimu 2024 budeme nastupovat v souklubí Horní Újezd/Morašice.

Starší přípravka se v průběhu jara zlepšovala a k solidní hře začala dávat i více bra-

nek. Díky tomu se i jim podařilo nějaký ten turnaj vyhrát. O starší přípravku se stará 

trojice Fanda Bartoš, Vašek Žďára a Honza Kmošek. Dětí bude dost i na příští rok, 

proto soutěž přihlásíme samostatně.

Tři dívky z kategorie přípravek Miri Vomočilová, Terka Veselíková a Terka Hlu-

šičková obdržely pozvánku na zápas, ve kterém se v rámci McDonald’s cupu utkaly 

výběry dívčích týmů Pardubického kraje proti Královehradeckému kraji (2:1). Zápas 

se odehrál v Malšovické aréně v Hradci Králové. Mezi dvanácti nejlepšími fotbalistka-

mi z Pardubického kraje v kategorii přípravek jsou tak tři zástupkyně, které oblékají 

dres Horního Újezda. Gratulujeme holkám a jsme pyšní na tento výborný úspěch. 

Tato nominace je pochvalou pro všechny trenéry a pro celý náš klub.

Mladší žáci v souklubí s Morašicemi patří ke špičce okresního přeboru. I v příští 

sezoně budeme pokračovat ve spolupráci s Morašicemi, která funguje relativně 

dobře. V příští sezoně bychom měli mít mladších žáků opravdu hodně, proto by část 

z nich měla dostávat šanci i ve starší kategorii.

Starší žáci v letošní sezoně fungovali ve spolupráci se Sebranicemi a Morašicemi—

důvodem je nedostatek dětí ve všech třech klubech. Holky a kluci se přetahovali se 

souklubím Němčice/Janov o titul až do poslední chvíle. O žáky se za TJ HÚ starají 

Iva Kvapilová jako vedoucí mužstva a Pavel Beneš jako trenér. Sebraničtí budou 

příští rok přihlašovat soutěž samostatně. My v příští sezoně budeme nastupovat 

v okresním přeboru v souklubí Horní Újezd/Čistá, kdy by hráči z Morašic měli opět 

přestoupit k nám (je to obdobný model jako v sezoně letošní). 

Opět zaznamenáváme velký zájem o naše žákovské hráče a stejně jako v minulosti 

si nemyslíme, že by měli třináctiletí kluci dojíždět několikrát týdně do Svitav nebo 

Vysokého Mýta a trávit každý týden hodiny v autobuse. Věříme, že většina rodičů 

bude mít obdobný pohled a počká s případnými přestupy až do pozdějších let.

Dorost pod vedením Jirky Kučery a Kamila Prokopa hraje jako jediný tým krajskou 

soutěž, kterou přihlásíme i příští rok. Jak to v této kategorii bývá, střídají se lepší vý-

sledky s horšími, nebýt nepodařených zápasů v druhé polovině soutěže, tak by kluci 

hráli klidný střed tabulky. Když mají den, tak předvádí pohledný fotbal. Dorostenci 

mají poměrně široký kádr (i tady hrají kluci z Morašic a Sebranic), díky tomu mohou 

téměř každý zápas 3-4 kluci doplnit muže, které sužují zranění a ani morálka někte-

rých hráčů není úplně nejlepší. Muži se sice pohybují ve spodních patrech tabulky, 

ale už jsou o několik příček výše, než jsme byli zvyklí loni. Za fungování týmu vděčí-

me zejména triu Jirka Fogl, Pavel Havlík a Roman Chadima.

Zpestřením pro naše členy byl výlet na ligový zápas do Hradce Králové, kde 

Votroci porazili Slovácko 1:0. Hradecká Malšovická aréna je opravdu velmi povedená 

a jsme rádi, že jsme se tam díky Frantovi Mokrejšovi a společnosti CP Sport mohli 

VÍTÁNÍ OBČÁNKŮ
V neděli 16. června jsme přivítali mezi nás ročního 

Honzíka Havrana z Vísky. Meda Jirečková bohužel 

onemocněla a Ella Hanusová se nezúčastnila.

DESINKA TANČÍ
Na Skalce v Lubné se v březnu sešli ve velmi hoj-
ném počtu nejen dámy a gentlemani dříve naroze-
ní, ale také starostové a starostky. 

Mikroregion Litomyšlsko-Desinka, jehož členem 

je i Horní Újezd, slavil 25. výročí svého založení. Na 

oslavy byli přizváni všichni bývalí přední představi-

telé členských obcí, kteří v úvodu setkání  obdrželi 

drobnou upomínku a poděkování za odvedenou 

práci v roli hlavy obce. Potom již pódium patřilo 

kapele Junior II, slovem a písní celým odpoled-

nem provázel Radek Klusoň, který  svým zpěvem 

vylákal na parket všechny tance chtivé. Návštěvníky 

těšila účast kamarádů a známých, s nimiž si mohli 

během odpoledne popovídat. Skvělé občerstvení 

servírovali svým spoluobčanům úřadující starosto-

vé a starostky. 

Na příští rok si rezervujte v diářích termín 
23. března 2025, kdy se Desinka opět  
roztančí.·
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hromadně podívat. Poděkování patří za výbornou organizaci i Jirko-

vi Kučerovi. 

Každý rok píšu, že naše hřiště dostává zabrat, nejinak tomu je 

i letos—spousta zápasů a ještě více tréninkových jednotek. Každý 

den na hřišti někdo běhá a na jeho kvalitě je to tak znát. Hned jak 

povolily mrazy, jsme si zapůjčili stroj na hubení hlodavců a od té 

doby je od nich klid. Doufejme, že to ještě chvíli vydrží. Od obce 

Horní Újezd jsme si pronajali louku vedle hřiště (směrem k rybní-

ku) a rádi bychom zde časem zrealizovali tréninkové hřiště, kde by-

chom mohli absolvovat větší část tréninků. Už teď se tam snažíme 

chodit na cvičení, kde není nutné příliš využívat balon. Věřím, že se 

zlepšující kvalitou trávníku ho budeme využívat víc a víc. Všich-

ni ale víme, že se nevyhneme nějakému rovnání terénu a dalším 

úpravám. Bohužel lidí ani času není mnoho, a tak doufejme, že se 

k tomu dostaneme v dohledné době.

V rámci zvýšení bezpečnosti jsme skáceli několik stromů a pro-

řezali větve, které se tyčily nad hřištěm podél řeky. Zejména za 

velkého větru hrozil pád větví a zranění hráčů. 

Velkou radost nám udělalo rozhodnutí z Pardubického kraje, 

kde nám bylo sděleno, že jsme obdrželi dotaci ve výši 70.000 Kč na 

regeneraci hřiště, což by mělo pokrýt necelou polovinu nákladů. 

Odborná firma by tak na přelomu června/července měla zrealizo-

vat postřik proti plevelům, provést vertikutaci (prořezání vrchní 

vrstvy trávníku a sebrání plsti), aerifikaci (provzdušnění) a zejména 

pískování trávníku. Dle zkušeností z okolních hřišť by mělo dojít 

k částečnému srovnání hřiště a hlavně ke zlepšení vegetační vrstvy 

trávníku a propustnosti vrchních vrstev pro vodu, vzduch a živiny. 

Výsledkem by tak měl být kvalitnější trávník a snad i menší nutnost 

kropení.

Jsme skutečně vděční za každý nápad a podnět k dalšímu 

možnému zlepšení do budoucna. Jeden takový teď máme na stole 

a začínáme na něm pracovat. Věřím, že v dalších číslech obecního 

zpravodaje vás o něm budeme moci blíže informovat.

Po krátké přestávce se týmy opět zapojí do přípravy na další 
sezonu. 20. července nás čeká výlet do Pleteného Újezdu  
(okres Kladno) , kde se zúčastníme dalšího ročníku Újezdského 
poháru. Odjezd autobusu bude v 5:00 od kabin—všichni jste 
srdečně zváni. 

I letos uspořádáme Dětský sportovní den — tradiční sportovní 

odpoledne plné různorodých disciplín. Určitě nepůjde o výsledky, 

ale o radost z pohybu a příjemně stráveného odpoledne. Tentokrát 

se uvidíme v neděli 14. července od 14:00. Všichni jste srdečně zváni 

a těšíme se na vás.

Aktuální informace najdete na www.tjhorniujezd.cz

Na závěr se sluší poděkovat všem sponzorům a obecním zastu-

pitelstvům za podporu. Děkujeme všem fanouškům a podporo-

vatelům. Díky patří všem hráčkám a hráčům za výkony, rodičům 

a prarodičům za to, že k nám vozí děti na tréninky. Největší dík patří 

všem lidem, kteří tráví svůj volný čas na hřišti, v kabinách či v jejich 

okolí, ač by vlastně vůbec nemuseli—mám na mysli trenéry, vedoucí, 

obsluhu bufetu a udírny, „brigádníky“ a všechny další, kteří se v uve-

dených kategoriích nenašli. Budeme hrozně rádi, když se najdou 

další, kteří nám pomohou s trénováním nebo čímkoli dalším. 

Pro všechny, kteří by chtěli sportovat s námi, píšu důležité sdě-

lení—my nepořádáme žádné náborové dny, protože každý trénink 

v každé kategorii je otevřený a může na něj přijít kdokoli, kdo má 

zájem o pohyb na čerstvém vzduchu. Školička a přípravky trénují 

každé pondělí a čtvrtek od půl páté, žáci v úterý a v pátek, dorost 

a muži ve středu a pátek. Každého rádi uvidíme a přivítáme v na-

šem kolektivu.

Poslední důležitá informace na závěr—užijte si léto, odpočiňte si 

a věřím, že se v plné síle zase brzy uvidíme na Horňáku na hřišti.· Jan Beneš

FOTBALOVÁ ŠKOLIČKA
Již neodmyslitelnou součástí se v Horním Újezdě staly fotbalové 
tréninky našich nejmenších. Děti se hravou formou pod vedením 
dlouholetého trenéra Zdeňka Beneše st. a jeho pomocníků Honzy Be-
neše a dalších tatínků učí nejen fotbalovým základům. Tréninky jsou 
pestré, tak aby děti bavily a mohly si vyzkoušet svoji šikovnost, rych-
lost a postupnými krůčky se naučily zkoordinovat své tělo s fotbalo-
vým míčem. Je radost vidět, jak děti se zapálením bojují s kamarády 
ve slalomové či opičí dráze, mají radost ze vstřeleného gólu, fandí 
kamarádovi. Každé pondělí a čtvrtek od 16.30 se hřiště zaplní těmi 
nejmenšími caparty. K pěti, šesti, sedmiletým dětem dokonce při-
bývají i děti mladší, které se taktéž rády zapojují do fotbalových her. 
Taková fotbalová miminka, která v mnohých případech nemají ještě 
ani tři roky. Těch se ujaly zkušené maminky Pavla Kyselová a Kamila 
Benešová. I s takto malými dětmi dokáží vymyslet zábavné tréninky, 
které děti baví. Malí fotbalisté mají radost z toho, že můžou pobíhat 
po hřišti jako v některých případech jejich starší sourozenci. Vždyť 
právě mezi nimi se již možná nyní rodí nějaký zapálený fotbalista. 
A kdyby u fotbalu naopak nevydržel, nic se neděje. Důležitá je radost 
a ta z úsměvů dětí srší.

Jsme rádi, že fotbal v Horním Újezdě přináší radost dětem, ale 

i jejich rodičům. Je to vidět i na počtu dětí, kteří tréninky navštěvují. 

Trenéři si moc váží každého dítěte, které dorazí a chce se učit nejen 

fotbalovým základům, ale například i trpělivosti a ohleduplnosti.
 Markéta Vodehnalová

MLADŠÍ PŘÍPRAVKA
Jakmile počasí dovolilo, opustili jsme prostory tělocvičen v Proseči 
a v Osíku a začali jsme trénovat na našem hřišti. Jako obvykle jsme 
se scházeli dvakrát týdně. Odehráli jsme pět mistrových turnajů, kdy 
jsme tři turnaje vyhráli a dvakrát jsme obsadili druhé místo, také 
jsme sehráli samostatný vítězný zápas s Morašicemi. Poslední mis-
trovský turnaj se jako obvykle odehrál jako Pohár OFS Svitavy, stejně 
jako vloni se konal v Kunčině a obsadili jsme na něm 5. místo. Na zá-
věr sezony jsme se zúčastnili velkého charitativního turnaje v Bystřici 
nad Pernštejnem, kde jsme změřili síly s týmy z půlky republiky — od 
Letohradu až po Brno.

Za letošní sezonu bych chtěl poděkovat všem dětem a jejich rodi-

čům. Tentokrát se sešlo hodně fotbalové kvality a výsledky (i když 

to samozřejmě u nejmenších není zdaleka to nejpodstatnější) byly 

jedny z nejlepších za poslední roky. Doufám, že děti u fotbalu vydrží 

a budou svými výkony rozdávat radost i nadále. Přestože je fotbal tý-

mový sport, vyzdvihnout bych chtěl výkony Miri Vomočilové, Matěje 

Vodehnala a Toma Chauna. Zapomenout samozřejmě nesmím ani 

na kolegy trenéry – Honzové Vodehnal a Beneš, a také na všechny, 

kteří se o fotbal na Horním Újezdě starají. Všichni to děláme ve svém 

volném čase a bez jakékoliv odměny.

Vzhledem k tomu, že z této jedenáctičlenné party odejde hned 

osm dětí do starší přípravky, bylo jasné, že sami tým do nové sezóny 

nesložíme. Po rychlém jednání tak po prázdninách nastoupíme do 

podzimní části v osvědčeném souklubí s Morašicemi. 
 Zdeněk Beneš               

STARŠÍ PŘÍPRAVKA
Po zimní přípravě s dobrou účastí i nasazením jsme odehráli celkem 
šest turnajů, na kterých jsme předváděli vyrovnané výkony s ostatní-
mi soupeři, což dokazuje i fakt, že jsme ani jednou neskončili posled-
ní. Finální turnaj jara se odehrál v Pomezí za účasti 11 družstev, na 
kterém jsme obsadili konečné 5. místo, které našemu výkonu odpoví-
dalo. Rád bych poděkoval všem trenérům a rodičům, bez kterých by 
přípravka jen těžko předváděla takové výkony. Do letní přípravy se 
s námi už nezapojí několik dětí, které odchází do žáků—Hlušičková 
Tereza, Chaun Jaroslav, Mach Lukáš, Renza Marek a Vodehnalová 
Julie—přejeme mnoho zdaru.
 Jan Kmošek
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MLADŠÍ ŽÁCI
Zimní příprava mladších žáků probíhala hlavně v hale v Dolním 
Újezdu a pokud počasí dovolilo, tak na naší umělé trávě. V zimě děti 
odehrály poměrně dost halových turnajů. Bohužel v plném počtu jsme 
byli pouze na prvním ve Svratce. Před začátkem soutěže jsme opět byli 
na soustředění v Dolní Čermné. Za víkend mladší odehráli 2 zápasy—
jeden vítězný a jeden remízový. Do soutěže jsme vstupovali z druhého 
místa. Bohužel letošní rok snad naše děti přitahovaly nemoci a zra-
nění. Ani v jednom zápase jsme nehráli v plné sestavě. Ale zároveň 
musíme uznat, že dva týmy byly lepší. Nakonec proti podzimu jsme si 
o jedno místo pohoršili a skončíme na hezkém třetím místě.
 Pavel Beneš

STARŠÍ ŽÁCI
Příprava starších probíhala převážně v hale v Poličce a současně naše 
děti jezdily s mladšími do Újezda. I starší žáci odehráli několik halo-
vých turnajů a také několik zápasů na umělé trávě. Pro většinu premi-
érově i na velkém hřišti. Na společném soustředění opět i starší hráli 
dva zápasy. Jeden vítězně a krajský tým byl nad naše síly. V soutěži si 
děti vedly dost úspěšně a většinu zápasů vyhrávaly. Bohužel v přímém  
souboji o první místo, chtěli soupeři o trochu víc vyhrát. Nakonec 
starší skončí na stříbrné pozici.

Oba týmy si fotbalový rok ještě o týden protáhnou a pojedou na spo-

lečný turnaj do Svratky. Starší žáky tam čeká i družstvo žen ze Svratky. 

U obou našich mužstev je potřeba zmínit skvělá podpora od rodičů. 

Většinou se potkáváme na všech zápasech a pomáhají nám s veškerou 

dopravou.

Určitě to největší poděkování zaslouží Iva. Především za úžasnou 

komunikaci s rodiči a dětmi, všechnu nutnou administrativu a také za 

pomoc při trénování. Poděkování patří i Elišce Chadimové za pomoc 

s tréninky.
 Pavel Beneš

DOROST
Jarní část sezóny v krajské soutěži dorostu se nám oproti podzimu 
herně ani výsledkově nepovedla, o čemž svědčí sedm prohraných zápa-
sů a pouze dva vítězné.

Určitě ale nemůžu říct, že by všechna utkání byla nepovedená. Na-

příklad domácí zápasy s týmy z Bohdanče a z Jablonného, které jsme 

prohráli, měly slušnou úroveň, a když už se nedařilo technicky, tak to 

nahradila bojovnost. Těžko říct, kde hledat příčiny jarního útlumu. 

Pokud si sáhneme do svědomí, zjistíme, že každý z nás, včetně mě, 

mohl pro úspěch udělat víc.

Pozitiva vidím ve výborné tréninkové docházce (kdy se hlavně 

v pátek schází skoro celý tým) a ve výborné partě, kdy spolu kluci 

tráví čas nejen na hřišti, ale i mimo něj. 

Po jarní části odejde pět hráčů do chlapů. Tímto bych jim chtěl 

poděkovat za předvedené výkony a za přístup v kolektivu, zvláště 

pak k mladším hráčům, a popřát, ať se v mužské kategorii všem 

daří.

Nově by mělo přijít ze žáků také pět hráčů, tak pevně věřím, že 

budou přínosem, že dobře zapadnou do kolektivu a že jim běhání 

za kulatým nesmyslem bude dělat radost.

Poděkování patří všem a zvláště Honzovi Kvapilovi (starší žák), 

který s námi absolvoval většinu zápasů.
 Jirka Kučera

MUŽI
Tým mužů se hned na začátku jara dostal do nelehké situace. 
Těsně před začátkem soutěže nebylo jisté, kdo se postaví do brány. 
Náhradní brankář V. Motyčka ze závažných zdravotních důvodů 
nemohl nastoupit. Naštěstí mužům vyšli vstříc brankáři dorostu 
L. Němec a J. Mlejnek. Všeobecně se díky podpoře dorostenců dařila 
utkání odehrát se ctí.

Výkony týmu byly jak na horské dráze. Průběh jarní části soutěže 

přinesl tedy mnohá překvapení. K těm pozitivním patří drtivá vý-

hra 4:1 nad Morašicemi a výhra nad třetím týmem tabulky Dlouhou 

Loučkou. Tato vítězství asi málokdo čekal. Naopak sprcha přišla na 

hřišti posledního týmu tabulky - s Němčicemi jsme prohráli 4:0. 

V tomto zápase naši hráči ohrozili branku soupeře pouze jednou 

střelou.

Muži na jaře získali do uzávěrky článku patnáct bodů. Do konce 

soutěže již zbývá odehrát pouze jedno utkání, které nebude mít 

vliv na umístění v tabulce. Tedy již nyní je jasné, že v soutěži okres-

ního přeboru se muži udrží.
 Roman Chadima

Rk. Družstvo Záp. + 0 – Skóre Body

1 Třebařov 26 16 7 3 70:27 55
2 Mladějov n. M. 26 15 5 6 77:51 50

3 Cerekvice 26 14 7 5 70:43 49

4 Morašice 26 14 7 5 51:34 49

5 Dlouhá Loučka 26 15 3 8 66:44 48

6 Jevíčko 26 14 1 11 78:54 43

7 Dolní Újezd B 26 12 6 8 60:59 42

8 Opatov 26 11 5 10 82:60 38

9 Polička B 26 9 7 10 50:58 34

10 Horní Újezd 26 8 3 15 40:65 27
11 Hradec n. S. 26 6 7 13 42:55 25

12 Boršov 26 5 4 17 40:78 19

13 Vendolí 26 5 3 18 34:74 18

14 Němčice 26 4 3 19 39:97 15

Rk. Družstvo Záp. + 0 – Skóre Body

1 Bystré 18 14 3 1 105:33 45
2 Sebranice 18 14 1 3 92:30 43

3 Horní Újezd/Morašice 18 11 2 5 95:52 35
4 Jevíčko/Jaroměřice 18 8 2 8 88:48 26

5 Čistá 18 5 2 11 47:61 17

6 Němčice 18 5 2 11 63:81 17

7 Opatov 18 0 0 18 12:197 0

Rk. Družstvo Záp. + 0 – Skóre Body

1 Němčice/Janov 18 13 4 1 71:21 43
2 Sebranice/Horní Újezd 18 13 3 2 59:20 42
3 M. Trnávka 18 9 4 5 57:31 31

4 Březová 18 8 1 9 29:43 25

5 Kunčina 18 7 3 8 36:34 24

6 Borová 18 3 3 12 14:53 12

7 Koclířov 18 0 2 16 14:78 2

Rk. Družstvo Záp. + 0 – Skóre Body

1 Lázně Bohdaneč 20 14 3 3 70:33 45
2 Dolní Újezd 20 13 2 5 74:31 41

3 Jablonné n. Orlicí 20 13 2 5 56:26 41

4 Chrast/Zaječice 20 10 4 6 65:45 34

5 Proseč 20 10 4 6 62:53 34

6 Žamberk 20 11 0 9 55:43 33

7 Heřmanův Městec 20 8 3 9 42:49 27

8 Horní Újezd 20 7 3 10 50:63 24
9 Sezemice 20 4 2 14 44:86 14

10 Rudoltice/Žichlínek 20 4 2 14 50:99 14

11 Polička/Bystré 20 2 3 15 24:64 9
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PODĚKOVÁNÍ
Ve dnech 3. a 4. června se uskutečnilo v Malšovické aréně ,,Pod 
lízátky” v Hradci Králové celostátní finále McDonalďs Cupu, 
největšího školního fotbalového turnaje v republice.

V předzápase finálových bojů se uskutečnilo derby výběrů 

dívek z Pardubického a Královéhradeckého kraje.

Do výběru 12 dívek z Pardubického kraje byly nominovány 

tři holky z TJ Horní Újezd—Tereza Hlušičková (Poříčí), Tereza 

Veselíková (Horní Újezd) a Miriam Vomočilová (Desná).

Myslím si, že pro děvčata bylo velkým zážitkem zahrát si na 

ligovém trávníku.Možná se zrodila i motivace do budoucna. 

Pro rodiče to byl v mnoha případech silně emotivní zážitek.

Utkání skončilo vítězstvím Pardubického kraje 2:1. Ale výsle-

dek není jistě až tak podstatný.

Touto cestou bych chtěl poděkovat Jiřímu Mokrejšovi, 

Grassroots trenéru mládeže OFS Svitavy, za nominaci holek, 

učiteli Petru Frankovi, který dovedl děti ze ZŠ Dolní Újezd až 

do krajského finále, kde se umístily na skvělém třetím místě. 

Děkuji též TJ Horní Újezd za podporu a zázemí pro výchovu 

mladých talentů.

Největší a upřímné poděkování patří všem trenérům napříč 

všemi mládežnickými kategoriemi, kteří to dělají ve svém vol-

ném čase. Tráví s našimi dětmi mnoho času, jak na trénincích, 

DĚTSKÝ
SPORTOVNÍ
DEN

T J  H O R N Í  Ú J E Z D  P O Ř Á D Á

V NEDĚLI 14.7.
OD 14:00

Děti se mohou těšit na:
SKÁKACÍ HRAD
jízdu na kole a odrážedle
střelbu ze vzduchovky
lukostřelbu

   ... a spoustu dalších disciplín

Jízdní kola a přilby si každý zajišťuje sám
V případě velmi nepříznivého počasí se akce

nekoná

Občerstvení zajištěno

BRONZ Z MCDONADL´S CUPU 
2024 POMOHLY VYBOJOVAT 
I FOTBALOVÉ NADĚJE Z TJ 
HORNÍ ÚJEZD
Žáci i žákyně 4. a 5. ročníků ZŠ Dolní Újezd se letos na jaře zúčastnili tra-

dičního turnaje v malé kopané McDonald´s Cup. Účast ve finále oblastního 

a okresního kola je katapultovala do kola krajského, odkud si odnesli bronzo-

vé medaile.

Po dvou letech dolnoújezdská základní škola zaznamenala opět velký 

úspěch na soutěži McDonald´s Cup. Je třeba ocenit dobrou práci trenéru z od-

dílů TJ Horní Újezd a Sokol Dolní Újezd, kteří vychovávají svojí prací šikovné 

fotbalisty i fotbalistky. Poděkování patří též vedení školy za podporu sportu 

na škole. Největší díky patří hlavně mladým nadějím kopané obou Újezdů.

Školu reprezentovali: William Klusoň, Stanislav Kabrhel, Jaroslav Chaun, 

Tereza Hlušičková, Tereza Veselíková, Miriam Vomočilová, 

Štěpán Kovář, Lukáš Mach, Marek Renza, Nikolas Kopecký 

a Jakub Bulva (chybí na fotce, krajského finále se z důvodu 

nemoci neúčastnil.)· Petr Frank

tak na turnajích a jak je vidět odvádí perfektní práci. Nominace holek je 

pochvalou a odměnou i pro ně.

Myslím si, že práce těchto lidí v dnešní uspěchané době je nedoceněná, 

měli bychom si jí více vážit a býti jim nápomocni.

Krásné prázdniny· Jiří Veselík
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ZÁVODY V CIKOVĚ

Sezóna na závodišti v letošním roce začala v neděli 14. dubna, kdy 
jsme společně s Motosport SaQ klub v AČR Příbram uspořádali 
OPEN MISTROVSTVÍ ČR SAJDKÁR A ČTYŘKOLEK. Oproti loňskému 
roku, kdy jsme také chtěli zahájit sezónu stejným závodem, se k nám 
počasí postavilo svojí vlídnější tváří a my jsme mohli na závodišti 
v Cikově přivítat na prvním podniku letošního seriálu 80 jezdců čtyř-
kolek a posádek sajdkár, kteří byli rozděleni do sedmi kategorií.

V sobotu v podvečer, kdy vrcholily poslední přípravy, jsme netrpě-

livě vyhlíželi přijíždějící účastníky nedělních závodů. Nakonec jsme 

se dočkali, do depa přijel kamión s holandskou poznávací značkou. 

Na závody do Horního Újezdu dorazil desetinásobný mistr světa, 

několikanásobný účastník rallye Paříž — Dakar, sajdkárkrosová super 

star Daniel Willemsen. Účast jezdce světového formátu, první podnik 

letošní sezóny a krásné nedělní počasí do Cikova přilákalo kromě 

několika televizních štábů i velké množství diváků.

Během nedělního programu jsme mohli sledovat velmi napínavé 

souboje jezdců o první body do seriálu Open MČR, které se odehrá-

vali za ideálních podmínek před kulisou téměř tisícovky diváků. 

V pozdním odpoledni tak mohli ti nejlepší převzít z rukou paní 

starostky Marie Horváthové Janouškové a předsedy Svazu motokro-

su pana Přemysla Hájka poháry a věcné ceny. A kdo byli ti nejlep-

ší? V kategorii čtyřkolek se vítězem stal David Sůsa před druhým 

Adamem Tučkem a na třetím místě skončil Jakub Kostelecký. Ve 

třídě sajdkár nenechal nikoho na pochybách Daniel Willemsen se 

svým českým spolujezdcem Michalem Gáborem a po vítězství v obou 

odpoledních rozjížďkách se stal celkovým vítězem. Na druhém místě 

se umístili bratři Tomáš a Jakub Vejchodové. Třetí příčku obsadil 

nestárnoucí jezdec z Březové nad Svitavou Jaroslav Kříž se spolujezd-

cem Miroslavem Kašparem.

Tímto velice prestižním sportovním podnikem jsme zahájili další 

motoristickou sezónu na závodišti v Cikově. Na tento rok prozatím 

neplánujeme již žádné motokrosové závody. Počítáme s pravidelným 

soustředěním mládeže v některém prázdninovém termínu. Velice 

populární traktoriádu pořádáme jednou za dva roky, takže se na 

setkání traktorů musíme těšit až v roce 2025. 

Na setkání s vámi na některém z dalších motoristických podniků 

se těší členové Autoklubu v AČR Horní Újezd.· Václav Severa

Nedělní termín přilákal až nevídaný zástup diváků

Start druhé jízdy sajdkár

Stupně vítězů čtyřkolek

Zastupitelstvo obce přeje všem  
čtenářům Hornoújezdského  

zpravodaje příjemnou dovolenou  
a hezké prázdniny s mnoha  

pěknými zážitky.
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